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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Orbán Viktor, miniszterelnök 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Milyen konkrét lépéseket tett az elmúlt 12 évben a 
Magyar Kormány, hogy hazánkba visszakerüljenek a nemzeti kulturális örökségünk részét 
képező, ám a második világháború végnapjaiban, majd azt követően a Szovjetunióba 
elhurcolt műkincsek?" 

Tisztelt Miniszterelnök Úr!

 

Nem  először  teszek  fel  kérdést  a  második  világháború  végnapjaiban  és  azt  követően  a
Szovjetunióba hurcolt magyar műkincsek, kulturális javak sorsáról.

Legutóbb,  írásbán  feltett  kérdésemre  Orbán  Balázs  a  miniszterelnökség  államtitkára  sajnos,
a tényleges kérdéseimet  megkerülve,  bizony nem kellően konkrétan  és  megnyugtatóan válaszolt
(2022. 01.28.).

Válaszából nem derült ki, hogy Ön és kormánya tett-e egyáltalán bármilyen valós lépést ebben az
ügyben Vlagyimir Putyin orosz elnökkel folytatott tárgyalásain az elmúlt 12 évben.
Szóba  hozta-e  Ön,  vagy  Szijjártó  Péter külgazdasági  és  külügyminiszter akárcsak  egyszer  is,  a
nemzeti  kulturális  örökségünk  részét  képező,  ám  Magyarországról  a  második  világháború
végnapjaiban, illetve azt követően elhurcolt műkincsek, kulturális javak sorsát?
Orbán  Balázs  válaszát  szeretném  idézni: „elsődleges  feladatunknak  azt  tekintjük,  hogy  alapos
levéltári, szakirodalmi, jogtörténeti kutatással meghatározzuk a köztulajdonú műkincsveszteséget,
azt nyilvántartásba vegyük, és a visszaszerzés érdekében a jogi és egyéb lehetőségeket feltárjuk."

Vagyis  megtudhattuk,  a  kormány feladatának tekinti,  hogy meghatározza  a  műkincsveszteséget,
ugyanakkor  nem  lelhető  fel  nyoma  annak,  hogy  létezik  egy  ezzel  a  feladattal  megbízott
szakbizottság, vagy testület.



 
Korábbi kérdésemben írtam is, hogy a rendszerváltás követően az Antall kormány döntése alapján
felállt  egy szakértőket  is  felvonultató  tárcaközi  restitúciós  bizottság,  melynek elnöke,  a  Magyar
Köztársaság tárcanélküli minisztere, későbbi köztársasági elnökünk, Mádl Ferenc volt.

A  vezetésével  működő  bizottság az Oroszországi  Föderáció  kulturális  javak  restitúciójával
foglalkozó  Állami  Bizottságával  együttműködési  megállapodást  is  kötött.  A munka  ígéretesen
indult, Borisz  Jelcin  elnöksége  idején  Oroszország  még  hajlandóságot  mutatott  a  műtárgyak
visszaszolgáltatására.

A Moszkvába  és  Nyizsnyij  Novgorodba  látogató  magyar  szakmai  küldöttség  számára  az  orosz
illetékesek a  kint  levő  anyag töredékét,  135 darab  magángyűjteményből  származó  festmény  és
szobor  megtekintését  tették  lehetővé.  Ugyanakkor  a  szakemberek  ennek  sokszorosára  teszik  a
Szovjetunióba  hurcolt  magyar  műkincsek számát,  s  ezt  az  orosz  szakemberek sem tagadják.  A
moszkvai  hatóságoknak  az  1990-es  években  átadott  magyar  igénylistán  nyolcvanezer  tárgy
szerepelt. E lajstrom pontosítása azonban csak a két fél közös munkája, a moszkvai és a budapesti
dokumentumok, illetve a kint őrzött műkincsek teljes állományának feltárása alapján lehetséges. A
magyar  szakértők  által az  azonosított  művek  között  vannak  rendkívüli  darabok.  Így  például
Munkácsy, Goya, El Greco, Corot, Manet és Renoir képei is.

Tisztelt Miniszterelnök Úr!

Kérdezem a fentebb írottakra tekintettel:

 
1.          Az  elmúlt  12  évben  Ön  és  kormánya  tett-e  bármilyen  konkrét  lépést  Vlagyimir
Putyin orosz  elnökkel,  vagy  más  orosz  kormányzati  tényezőkkel  folytatott  tárgyalásain  a
hazánkból Magyarországról a Szovjetunióba elhurcolt és ma is az Oroszországi Föderációban
fellelhető magyar műkincsek, kulturális javak visszaszolgáltatásának ügyében?
2.          Született-e  bármiféle  kormánydöntés,  határozat  az  elmúlt  12  évben  az  elhurcolt
magyar kulturális javak ügyében?
3.          Létezik-e bármiféle szakbizottság, felállított testület, amelynek a tagjai az elhurcolt
műkincsek,  kulturális  javak  visszaszerzésének  megalapozásán dolgoznak? (Ha  igen,  akkor
megtudhatjuk, kik és milyen felhatalmazással dolgoznak az elhurcolt magyar kulturális javak
ügyében?)
 
 
 
Várom megtisztelő válaszát!
 
 
Budapest, 2022. március 11.
 
dr. Szabó Szabolcs
független országgyűlési képviselő
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